
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

V Praze, dne 2.10.2024 

 

Vážený pane ministře, 

Ministerstvo životního prostředí vložilo na konci září do Eklepu strategický materiál s názvem Strategie 
rozšiřování systémů rozšířené odpovědnosti v České republice, a to s cílem jeho projednání na vládě. My, níže 
podepsané organizace, chceme vyjádřit překvapení nad tímto materiálem a nad tím, že jej chce váš resort 
aktuálně projednávat na vládní úrovni (byť pro informaci).  

Hlavním důvodem našeho překvapení je skutečnost, že takovýto strategický materiál, který se primárně dotýká 
obcí, měst, odpadové infrastruktury, výrobců a obchodníků, zatím nebyl ze strany MŽP s těmito subjekty a jejich 
svazy podrobně diskutován. Nebyla s námi podrobně diskutována ani samotná agenda, kterou materiál řeší. 
S politováním konstatujeme, že materiál Strategie rozšiřování systémů rozšířené odpovědnosti v České republice 
jsme poprvé viděli až ve vládním systému Eklep, kde jsme jej objevili více méně náhodou.  

Co se týká samotného ministerstvem předkládaného materiálu do vlády, bohužel zde zcela chybí popis 
současného stavu sběru, svozu a nakládání s příslušnými odpady. Chybí zde ekonomická analýza současného 
stavu, vyhodnocení stávající hustoty sběrné sítě a budoucích potřeb. Chybí zde popis silných a slabých stran 
stávajícího systému a návrh konkrétních opatření ve variantách k projednání, a to vždy s alespoň základním 
ekonomickým modelem. Stejně tak v navrhovaném materiálu chybí legislativní, či nelegislativní výhled cílů 
sběru, případně cílů recyklace konkrétních jmenovaných komodit. Není ani reflektována diskuse na evropské 
úrovni k možnému stanovení cílů sběru a třídění některých skupin výrobků. Nejsou nám bohužel známé ani 
motivace vašeho resortu, proč se nyní jmenovanými komoditami zabývá v té formě, že předkládá strategický 
materiál přímo na úroveň vlády, a to bez jakékoliv relevantní diskuse s těmi, které daný materiál ovlivní nejvíc a 
bez zapojení dalších ministerstev, do jejichž agendy Vámi otevřená témata také spadají. 

Současně bychom chtěli, jakožto signatáři tohoto dopisu, zásadně podtrhnout, že obce a Česká republika 
obecně již nyní disponují jednou z nejhustších sběrných infrastruktur na různé typy odpadů, a to i ve 
srovnání s dalšími evropskými státy. Objektivně zde není potřeba zavádět další paralelní systémy sběru, 
ani další umělé právní subjekty (typu EPR systémů), které by pouze zvyšovaly celkovou nákladovost 
služeb pro občany a dále administrativně zatěžovaly obce dalšími a dalšími smlouvami o různých formách 
kolektivního plnění povinností a s nimi související administrativou.  

Podobně ani obchodníci nemají zájem na tom, aby byla obchodní síť jakkoli dále zatěžována povinnostmi sběru 
různých typů odpadů, od různých dalších obalů, až po Vaším ministerstvem široce definované skupiny 
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vybraných výrobků. Pro sběr a třídění těchto kategorií odpadů máme v České republice především velmi hustou 
síť sběrných dvorů, kam odpady patří a kam jsou občané ČR aktivně motivováni k předávání odpadů, které 
nepatří do jednotlivých kontejnerů pro tříděný odpad.  

Jednoznačně ale musíme konstatovat, že obchody nemohou sloužit jako další sběrné dvory pro odkládání odpadů 
a zejména pro menší prodejny na venkově by zavedení Vámi diskutovaných povinností znamenalo okamžité 
ukončení provozu. Plně souhlasíme s principem, že každý výrobek si má nést svůj náklad a že je správné 
připravit v souladu s evropskou legislativou doplňkové financování stávající odpadové infrastruktury ze strany 
výrobců. To však lze jednoznačně nastavit i bez vzniku nových umělých kolektivních systémů (EPR) a 
zbytečného zdražování zboží pouze kvůli zavádění nepromyšlené a s nikým nediskutované regulace.  

Rádi bychom Vás, vážený pane ministře, požádali o stažení aktuálního materiálu z projednání ve vládě, a 
to z důvodu, že nebyl projednán s odbornou veřejností. Zároveň bychom Vás rádi požádali o zajištění 
aktivního projednávání celé agendy budoucího rozvoje rozšířené odpovědnosti výrobců v ČR v co 
nejotevřenějším systému se všemi hlavními dotčenými aktéry. Chceme, aby odborné debaty k této 
problematice byly zcela transparentní a aby všechny strany směřovaly k nalezení efektivního a zároveň i 
nákladově co nejméně zatěžujícího řešení pro Českou republiku a její občany.  

 

Signatáři 

Svaz města a obcí ČR, Mgr. Pavel Drahovzal, místopředseda  

Sdružení místních samospráv ČR, Mgr. Eliška Olšáková, předsedkyně  

Konfederace zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR, Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA, 
prezident 

Hospodářská komora ČR, Mgr. Jan Mraček, člen představenstva  

Unie zaměstnavatelských svazů ČR, Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA, prezident 

Svaz obchodu a cestovního ruchu ČR, Ing. Tomáš Prouza, MBA, prezident 

Asociace českého tradičního obchodu, Ing. Pavel Březina, předseda představenstva 

Česká asociace odpadového hospodářství, Ing. Petr Havelka, výkonný ředitel 

Sdružení komunálních služeb, Bohumil Rataj, předseda 

Spolek veřejně prospěšných služeb, Ing. Richard Blahut, předseda 

 

Na vědomí: 

Premiér České republiky 

Ministr průmyslu a obchodu 

Hospodářský výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 
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Výbor pro územní rozvoj, veřejnou správu a životní prostředí Senátu ČR 


